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Istungi juhataja pani päevakorra hääletusele. 

 

Otsustati: 18 poolt kinnitada istungi päevakord: 

 

Päevakord: 

1. Korraldatud jäätmeveost Tõrva vallas. Ülevaade jäätmereformist 

2. Ülevaade sotsiaalkomisjoni tööst 

3. Ülevaade haridus- ja kultuurikomisjoni tööst 

4. Vallavanema informatsioon 

 

 

1. Korraldatud jäätmeveost Tõrva vallas. Ülevaade jäätmereformist 

Ettekandja: MTÜ Eesti Jäätmehoolduskeskus projektijuht Kristo Rossman 

 

1.1. Korraldatud jäätmeveost Tõrva vallas. 
 

Istungi juhataja andis ettekandeks sõna Kristo Rossmanile. 
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Kristo Rosmann andis ülevaate korraldatud jäätmeveo statistikast Tõrva vallas 18.04.2024 

seisuga (lisatud protokollile).  

On kaks kohutulikku jäätmeliiki: segaolmejääde ja segapakend. Tõrva valda iseloomustavad 

andmed on teistega võrreldes päris head.  

Avalikud konteinerid on klaaspakendile ning paberile ja kartongile. Neid lisatakse elumajade 

piirkondadesse.  

Vedajaga on kokku lepitud, et tühisõidud fikseeritakse, aga arveid ei esitata.  

Vedaja vahetudes oli probleem õigeaegne teenindamine. See protsent on hakanud tõusma.  

 

Küsimused 

 

Indrek Valner: - tühisõidud on osaliselt sellest, et vahetatakse graafikuid. Prügi jäi viimata, aga 

arve siiski tuli. Jagelesime ja siis tühistati. Osad konteinerid leitakse üles, teiste kättesaamisega 

läheb aega, kuigi nad on kõrvuti.  

Kristo Rossman: - tühisõidu eest ei tohi arvet tulla.  

 

Allan Ilisson: - räägin Möldre külast. Teedelagunemise ajal on märk ees ja auto ei sõida. Kas tee 

omanikuga ei saa üheks korraks kokkulepet?  

Kristo Rossman: - kui on massi piirangud, on teede kasutuse kokkulepped vedaja sõlmida. See 

on teema, mille võtan kaasa. Jäätmeid ära viies võib tekitada hoopis suurema probleemi – 

lõhutud tee. Siis on küsimus, kes tee korda teeb.  

 

Arnold Looga: - elan kohas, kuhu pääseb hästi ligi, üle tänava viiakse jäätmed ära, aga minu 

juurest ei viia. Kilekott oli pandud postkasti. Nii oli kaks korda. Arve tuli ka. Nüüd tean, et arvet 

ei teha. 

Kristo Rossman: - kui tunnete anomaaliat, on mõistlik kirjutada valla keskkonnaspetsialisti e-

posti aadressile. Kirja tasub panna ka väikesed probleemid.  

Jane Mölder: - kas oli segaolmejäätmete vedu või oli segapakendi vedu? Kilekotti ei panda, kui 

on segaolmejäätmete vedu.  

 

Kristo Rossman: - korraldatud jäätmevedu on omavalitsuse poolt korraldatav teenus. Kui 

jäätmevedaja saadab teile lepingu, ei ole vaja seda allkirjastada. Teenus toimib 

miinimumtingimustel ka siis, kui te lepingut ei allkirjasta. Lepingu allkirjastamine on 

ilmtingimata vajalik, kui tahate miinimumtingimustest teistsuguseid tingimusi (muuta 

veograafikut, rentida mahutit, tahate lisateenust). Siis on vaja, et teie tahe fikseeritakse ja leping 

on vaja allkirjastada. Kui kõik see, mis on miinimumtingimustes sobib, ei ole mõtet lepingut 

allkirjastada ja digiprügi tekitada, sest teenus toimib vaikimisi.  

 

Enn Mihailov: - räägin segapakendist, selle vedu on neli korda aastas. Seda on ilmselgelt vähe, 

eriti suveperioodil. Juba praegu saavad porilased vedaja poolt antud õhukesse kilekotti. Oleme 

peres kahekesi ja kolm kotti on täis. Neljas tuleb veel. Naabril viidi eile segapakend ära, enne tuli 

teade. Me panime ka välja, meil ei viidud. Kuidas vedu toimub? Me räägime tühisõitudest. Ka 

see on tühisõit ja teistpidi räägin küll endale vastu, aga vene ajal ehitatud asfaltteed on väga 

õhukesed. Suured autod võiks võtta jäätmed korraga tervest külast, et ei lõhuks teed. Teed on 

kitsad ja asfaldi ääred murduvad.  

Maido Ruusmann: - mida kord regulaarsuse osas ette näeb? Kas vedusid saab tihedamaks? 

Kristo Rossman: - jäätmehoolduseeskirjaga on määratud veovahemikud vaid olmejäätmetele 

ning köögi- ja sööklajäätmetele. Ülejäänud tingimused on määratud korraldatud jäätmeveo 

hanketingimustega. Segapakendi vedu tiheasutusega alal on korteriühistutel võimalik tellida 1 

kord kahe nädala jooksul, eramajal kord kuus. Harvema osas ei ole piirangut. Kui keegi tahab 

anda üle kord kuue kuu jooksul, siis on see võimalik. Hajaasutusega alal on tihedaim võimalik 

vedu 1 kord kuus. Vedaja ühtlustas hajaasustusega piirkonnad 1 kord kvartalis.  
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Vastus küsimusele, kas saate teistsuguse graafiku? Jah saate. Taotlus tuleb saata e-posti teel 

jäätmevedajale jäätmevaldaja ja kinnistu andmetega. Õigus on nõuda vedu vähemalt 1 kord 

kuus.  

Maido Ruusmann: - inimesed seda infot ei tea. Ka minul on sama probleem. Kas teha graafikud 

ümber selle baasil, kas on laekunud avaldusi? Võin suhteliselt kindlalt öelda, et avaldusi 

laekunud ei ole. Keegi seda ei tea, et avaldusi peab tegema ja saab teha.  

On kaks võimalust, kas teeme üleskutse läbi kohaliku lehe ja kohaliku veebi, kellele ei sobi vedu 

kord kvartalis, andke märku ja tehke avaldus. Teine variant on öelda, tehke hajaasustuses ka kord 

kuus. 

Kristo Rossman: - vedaja ei lähe pakkuma teenust sellele, kes ei taha seda teenust. Avaldusi on 

ikkagi vaja.  

Maido Ruusmann: - tehku siis parem niimoodi, et kui meil on vedu tiheasustusega alal kord 

kuus, miks siis hajaasustuses harvem. Maja on maja, tarbid samamoodi. Kas siin ei võiks teha 

vastupidi, läheks üle kuupõhisele ja kes ei taha, teeb loobumise ja läheb kord kvartalisse. Nii 

oleks mõistlikum – ühtlustada maa ja linn. Kui räägime oma jalajäljest ja ringlusesse võetud 

pakenditest, siis maapiirkonnas selle pakendi loodusesse sattumise risk on päris suur. Seega 

annaks soovituse minna üle niipidi. Kes tahab loobuda, loobub.   

 

Eero Viisu: - mis puutub teedesse, siis tee valdaja ei anna luba, kui tee ei ole sõidetav. Kui tee ei 

kannata, siis luba ei anta.  

Eelmise vedajaga olid ebameeldivad kogemised. Kui suur värav lahti ei olnud või ei olnud 

konteiner aia taha lükatud, siis jäi see tühjendamata. Kuidas on uue vedajaga? 

Kristo Rossman: - jäätmevedaja peab teadma kahte asja: kus asub mahuti ja kas aed on avatud 

või suletud. Saatke e-kiri, et teie kinnistul on värav kinni, kuid see ei ole lukustatud. Palun tehke 

värav lahti, viige jäätmed ära ja pange värav kinni.  

Eero Viisu: - mul on segapakendile konteinerileping, aga iga kord on suur kilekott konteinerisse 

pandud.  

Kristo Rossman: - seda miks konteineri kliendile kott jäetakse, ei oska öelda.  

 

Tarmo Tamm: - rääkides hajaasustusega piirkonna statistikast, oli punkt 1 tühisõidud. Ühel 

korral ei tulnud segaolmejäätmeid võtma libeduse tõttu, saatis teate. Teine kord oli pakendi oma, 

et ei tulnud, lükati edasi. Viisin pakendid keskasulasse.  

Põhiprobleem on hajaasustuses kevadised ja sügisesed teed. Minul endal on asfalt maha pandud 

ja tee lõpus on kergasfalt. Autodel on topeltsillad ja nad keeravad asfaldi päris hästi üles. Siin 

peaks omavalitsuse poolelt mõtlema, sama on Hummulis. Kas panna sel perioodil valla poolt 

korraldus, et teed on suletud? Peaks vaatama üle, kas sel ajal jäetakse viimata ja viiakse teisel 

perioodil natuke tihedamalt. Kui hajaasustuses on vedu kord kvartalis, oleks järgmises kvartalis 

topelt. Valgamaal on kolm omavalitsust. See tasuks arutamist. Mina saan konteineri viia 

veopäeval teeristi, auto näeb ja võtab sealt peale, aga paljudes piirkondades on tee läbimatu.  

 

16:39 – istungile saabus Romet Piller 

 

Hardo Lust: - tiheasustusega aladel on korteriühistutel maksimaalne tühjendamine iga kahe 

nädala tagant ja eramajadel on iga kuu tagant. Kord kuus, konteiner, mis oli tellitud, oli väike. 

Peale katsetamist võtsime vedajaga uuesti ühendust, et tellida suurem konteiner, sest kuu 

pakendid ei mahu olemasolevasse ära. Siis tuli vedajalt info, et asjad on läinud veidi segi, saate 

tellida segapakendile veo iga kahe nädala tagant. Tahan öelda, et vedaja ei ole suutnud veel 

kõike paika loksutada. Kui on probleem, on võimalik vedaja päevaga kätte saada. Seega mina ei 

pidanud võtma suuremat konteinerit, vaid sain segapakendi veo iga kahe nädala tagant.  

 

Maido Ruusmann: - palve Kristole (Rossman), võtta üles see, mis puudutab hajapiirkonda. 

Rääkides ka vallasekretäriga, kui hajaasutuse piirkonna lepingus on, et toimub pakendi 

tühjendamine kord kuus, muutis jäätmevedaja selle omavoliliselt - kord kvartalis. Kui pöörduti, 

et tahaks tihedamaks, siis vastas jäätmevedaja, et selles regioonis tihedamini ei saa. Kui üksikud 
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pöörduvad, saavadki sellise vastuse. Siit võiks anda selge sõnumi, et ka hajaasutuses oleks vedu 

vähemalt kord kuus. Kes tahab loobuda, loobugu.  

Anna meile palun mõistliku aja jooksul tagasiside, kui see kokkulepe on tehtud. Me saame 

hakata seda kuvama. Segapaendit tekib rohkem kui olmet. Täna balansseerivad seda veel 

kesksed konteinerid. Kaua need on? 

Kristo Rossman: - võtame nad siis ära, kui on õige aeg - kui kõik kinnistud on segapakendi 

üleandmisega liitunud. Ajalist piiri ei ole ette antud. Praktika näitab aga, et niikaua, kui on 

segapakendi konteiner, niikaua on see alati täis ja alati on seal ka valed pakendid. See on 

tegelikult valla kulul ja see on halb olukord. Otsus segapakendi võrgu kaotamiseks tuleb meil 

teha.  

Maido Ruusmann: - kuna regulaarsus on nii harv, lahendavad inimesed selle probleemi ise ära ja 

ei kirjuta avaldust. Teeks kõigepealt tiheduse korda ja kui kesksetesse konteineritesse viidava 

pakendi hulk hakkab vähenema, hakkaks tagasi tõmbama. Vastasel juhul võib tagasilöök olla 

päris ränk.  

 

 

1.2. Ülevaade jäätmereformist 

 

Istungi juhataja andis ettekandeks sõna Kristo Rossmanile. 

 

Kristo Rosman: - osalen jäätmereformi töörühmas, mis puudutab kohaliku omavalitsuse 

teemasid. Seetõttu on värske teave olemas.  

„Jäätmereform ja kohalik omavalitsus“ ettekanne on lisatud protokollile.  

 

16:59 – istungilt lahkus Eero Viisu. 

 

Küsimused 

 

Maido Ruusmann: - korjasin üles märksõnad:  

1) Tõrva valla inimesed täiendavalt liigiti kogumist ei pea esimeses jaos tegema, kuna tänased 

liigid, mis kogutakse, on piisavad ka jäätmereformi käigus; 

2) jäätmereform ei tähenda automaatset hinna tõusu.  

Kui tuleb jäätmetasu, kas kogumis hakkab inimese rahakotist jäätmekäitluse peale rohkem raha 

välja minema?  

Kristo Rossman: - inimese arvet hakkab kujundama see, millise hinnaga jäätmekäitlus toimub. 

Täna ei oska ette öelda, kui ei ole veel käitluse hankeid teinud. Vastukaaluks meie ühingul on 

see, et kui me hanked teeme, teeme seda mastaabi efektiga, tänase seisuga teeme seda 27 

omavalitsuse pealt. Usun, et oleme seeläbi atraktiivne klient igale jäätmekäitlejale, mis annab 

võimaluse hinna allapoole toomiseks.  

 

Maido Ruusmann: - viitasid enne avanevatele toetusmeetmetele. Olen aru saanud, et need 

toetusmeetmed võimaldavad saada toetusi mahutitele. Maakonna tasandil on olnud pikka aega 

süvamahutite küsimus. Kuidas hindad, kas Valgamaal ja Tõrva vallas saaksime selle meetmega 

süvamahutitele üle minna? Ja kui saaksime, kes peaks olema taotleja? Kuidas saaks selle 

protsessi käima panna? 

Kristo Rossman: - kogumismahutite, kaasa arvatud süvamahutite soetamist hakatakse hetkel 

teada oleva info põhjal toetama. Täpsed tingimused, k.a omaosalus, ei ole veel selged. Kui 

süvamahuteid panna, tuleb neid panna kriitiline mass, et teenindamisel oleks mõtet. Nende 

paigaldamise soov on meie liikmete hulgas paljudel. Nende teenindamise tehnikat on vähe. See 

hakkab muutuma, kui tekib nõudlus selle teenuse järgi. Riik hakkab nende hankimist toetama. 

Meie teeme taotlused nii Tõrva kui kõikide teiste liikmete osas. Selgitame välja vajaduse ja 

läheme mastaabiga taotlema.  
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Arnold Looga: - kui läheb jäätmete tonnide piirmäärade kehtestamiseks, kas meil on midagi 

kaasa rääkida? 

Kristo Rossman: - see tuleb seadusest.  

 

Istungi juhataja tänas ettekandjat. 

 

Otsustati: võtta esitatud informatsioon teadmiseks. 

 

 

2. Ülevaade sotsiaalkomisjoni tööst 

Ettekandja: komisjoni esimees Tiiu Vips 

 

Istungi juhataja andis ettekandeks sõna sotsiaalkomisjoni esimehele. 

 

Tiiu Vips: - hetkel töötav volikogu koosseis alustas 16. novembril 2021. aastal.  

2. detsembri 2021 istungil valiti salajasel hääletamisel komisjoni esimees ja aseesimees. 

Esimeheks osutusin valituks mina ja aseesimeheks Heli Holm.  

16. detsembril 2021 kinnitati komisjoni esimehe ettepanekul komisjoni koosseis: Indrek Valner, 

Kalle Vister, Hardo Lust, Marge Udras ja Allan Ilisson.  

Komisjon pidas esimese koosoleku 5. jaanuaril 2022. Esimesel koosolekul nagu ikka aasta 

alguses vaatas komisjon läbi määruse eelnõu „Eluruumi alatiste kulude piirmäärade 

kehtestamine toimetulekutoetuse määramisel“ ja tegi ettepaneku volikogule määruse 

vastuvõtmiseks. Et komisjoni liikmed viia kurssi sotsiaalosakonna tööga, kuulati 

sotsiaalosakonna juhataja ülevaadet osakonna 2021. aasta tööst. Ülevaade oli väga põhjalik ja 

andis hea ülevaate osakonnas toimuvast.  

Järgmistel koosolekutel kuulasime ära Tõrva valla 2022. aasta eelarve projekti. Ülevaate tegi 

finantsjuht Maire Appo ja täpsema ülevaate sotsiaalosakonna eelarve eelnõust andis osakonna 

juhataja Taimo Tugi. Otsustati toetada sotsiaalosakonna teenistujate töötasu tõstmist 

sotsiaalvaldkonna eelarve sisemiste vahendite piires. Otsustati teha ettepanek eelarve mahu 

vähendamiseks, kaaluda investeeringute vähendamist, öise valgustuse kulu 2022. aasta eelarvest 

välja jätmiseks.  

Märtsikuus 2022 anti meile ülevaade energia toetustest, menetlemisest ja hüvitamisest. Taotlusi 

menetlemiseks võeti vastu Tõrva Vallavalitsuses, Ala, Jeti ja Ritsu päevakeskusetes ning 

Hummulis. Kuulati ära ka sotsiaalosakonna valmisolekust sõjapõgenike abistamisel ja 

toetamisel. Räägiti keeleoskuse nõudest, kulupiirist ühele põgenikule, esmasest 

tervisekindlustusest ja ressursivõimalustest valla eelarves.  

Maikuu koosolekul oli päevakorras ülevaade Tõrva haigla tööst. Ülevaate andis juhataja Monika 

Horn. Informatsioon osaühingu Tõrva Tervisekeskus ja sihtasutuse Tõrva Haigla ühendamisest 

ning Tõrva Tervisekeskuse rekonstrueerimisest. Hooldekodu tööst rääkis Monika Horn. Haigla 

pakub ööpäevaringset hooldusteenust ja toitlustusteenust. Hummulis alates 1. jaanuarist 2020 

saadud tegevusloa järgi oli lubatud 16 kohta ja Tõrvas 35 kohta.  

15. juuni koosolekul kuulati ülevaadet lastekaitse tööst. Väga põhjaliku ettekande tegi osakonna 

juhataja Taimo Tugi. Kuulati ettekannet määruse „Eluruumi alatiste kulude piirmäärade 

kehtestamine toimetulekutoetuse määramisel“ täiendamisest. Otsustati saata eelnõu volikokku 

kehtestamiseks.  

Septembris kuulasime Tõrva Vallavolikogu 18. mai 2021. aasta määruse nr 3 

„Sotsiaalhoolekandelise abi osutamise tingimused ja kord“ muutmist ja Tõrva Vallavalitsuse 

sotsiaalosakonna struktuuri muudatust. Struktuurist arvati välja Kalme ja Jeti päevakeskuste 

töötajad. Struktuurimuudatuse ettepanek suunati vastuvõtmiseks volikogu istungile.  

2022. aasta koosolekutelt puudus Kalle Vister 3 korda, Allan Ilisson 1 kord, Marge Udras 1 kord, 

Indrek Valner 1 kord. Põhjused olid meile teada.  

 

31. oktoobril 2022 lahkus töölt sotsiaalosakonna juhataja Taimo Tugi. Väga kahju oli. 

Kohusetäitjaks määrati lastekaitsespetsialist Kristi Kiusalaas.  
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5. detsembrist 2022. a asus sotsiaalosakonna tööd juhtima Liisa Luht-Krimberg.  

 

2023. aastal toimus kuus komisjoni koosolekut, kus kuulati Tõrva valla 2023. aasta eelarvet, 

sotsiaalosakonna 2023. aasta suunad, plaanid, eesmärgid ja muud küsimused. Sellest andis meile 

ülevaate uus juhataja Liisa Luht-Krimberg. Muude küsimuste all tegin komisjoni liikmetele 

ettepaneku külastada Võru valda. Läksime vaatama sotsiaalosakonna tööd ja tegime tutvust ka 

volikogu sotsiaalkomisjoni tööga. Külastus võeti väga hästi vastu.   

Märtsikuus kuulasime komisjonis ülevaadet Tõrva Tervisekeskuse tööst, eesmärkidest ja 

plaanidest ööpäevaringse üldhooldusteenuse maksusüsteemi muutustest. Samuti oli päevakorras 

määruse „Eluruumi alatiste kulude piirmäärade kehtestamine riikliku toimetulekutoetuse 

määramisel“ muutmise eelnõu. 

19. detsembril oli arutusel Tõrva Vallavolikogu 18.05.2021 määruse nr 3 

„Sotsiaalhoolekandelise abi osutamise tingimused ja kord“ muutmine. Määruses tehti 13 

muudatusettepanekut. Volikogus otsustati teha määruse I lugemine.  

2023. aasta koosolekutelt puudus Kalle Vister 3 korda, Marge Udras 3 korda ja Allan Ilisson 1 

kord.  

 

2024. a koosolekutel oli päevakorras:  

määruse „Sotsiaalhoolekandelise abi osutamise tingimused ja kord“ muudatusettepanekute 

läbivaatamine. Tehti palju muudatusettepanekuid ja valimisliit Ühtne Kogukond tegi ettepaneku 

teha määruse muutmise II lugemine.  

Kuulasime projekti „Kodud tuleohutuks“, kus ülevaate andis Tõrva päästekomando pealik Ivar 

Lupp. Tutvustas nende struktuuri. Tõrva päästekomandos on 6 meeskonnavanemat ja 15 päästjat. 

Tõrva vallas külastatakse aastas üle 200 kodu, mille hulgast 10 kodu on märgitud punasteks. 

Nende kodude hulgast tehti valik projekti „Kodud tuleohutuks“ tarbeks. Meie vallast on projektis 

osalenud kokku 16 kodu. Riigipoolne toetus oli 10 000 € ja KOV pani juurde 6000 €.  

Tõrva Vallavalitsuse struktuuri ja teenistuskohtade koosseisu kehtestamine. Vallavalitsuse 

eelnõu - Tõrva Vallavalitsuse struktuuri lisatakse sotsiaalosakonna koosseisu noorte heaolu 

spetsialisti töökoht. Selle töökoha sai Kristi Napast. Veel tegeletakse projektiga „NEET - noorte 

kõrge tööhõive taseme saavutamine, hoidmine ning ennetus“. 

Jätkub projekt „Inimkeskse hoolekande- ja tervishoiusüsteemi koordinatsiooni mudeli 

jätkurakendamine Tõrva vallas“. Ettekandja oli projekti juht Kristi Napast. 

Oli projekti NEET tutvustus – s.o noorte heaolu projekt, noored kes ei tööta ega õpi vanuses 16 

kuni 29 aastat.  

Sotsiaalosakonna töötajad on vallavalitsuse toel kogemuste omandamise eesmärgil külastatud 

Võru valda ja Saue valda. Sotsiaalosakonnaga on kahel korral läbi viidud motivatsiooniüritused.  

Annan volikogule teada, et selle kuu lõpus lahkub töölt sotsiaalosakonna juhataja Liisa Luht. 

 

Küsimused 

 

Tarmo Tamm: - nägin, et müüki on pandud buss. Kas on mõte soetada uus? 

Lauri Drubinš: - see on küsimus pigem meile. Bussi läbisõit on üle 300 000 km. Meil ei ole 

hetkel nii suure bussi vajadust. Plaan on soetada väiksem mahtuniversaal, millega on võimalik 

viia inimesi dialüüsile ja eakaid mugavamalt sõidutada. Püüame leida säästlikuma versiooni.  

 

Tarmo Tamm: - saan aru, et endine juht läheb ära, kas uus on leidmisel? 

Lauri Drubinš: - konkursikomisjon on kandidaatidega vestelnud. Oli viis kandidaati, neli kutsuti 

vestlusele. Ühele kandidaadile on tehtud ettepanek, mida täna ei saa veel välja öelda.  

 

Ilmar Kõverik: - miks juhatajad lahkuvad? 

Tiiu Vips: - minul on sama küsimus. 

Maido Ruusmann: - vastaks sellele vallavanema informatsiooni all. 

Ilmar Kõverk: - kas komisjon vaatab, kuidas töötab hooldekodu köök? Mis toitu seal pakutakse? 

Tiiu Vips: - seal on head toidud. 
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Ilmar Kõverik: - küsin sellepärast, et mul on seal inimene, kes saadab kirja, et tal on kõht väga 

tühi ja tahab, et tooksin talle süüa. Olen saanud informatsiooni, et seal on korralikud toidud, aga 

on mingi muu mure. 

Heli Holm: - see on tavapärane. Enamus hooldekodu kliente kurdab tühja kõhu üle, olles 10 

minutit tagasi söögi saanud, ütleb et kõht on tühi. Tegelikult on see seotud vaimse tervisega. Tal 

on meeles, et ta tahab süüa, tahab süüa midagi teravat.  

 

Istungi juhataja tänas ettekandjat. 

 

Otsustati: võtta esitatud informatsioon teadmiseks. 

 

 

3. Ülevaade haridus- ja kultuurikomisjoni tööst 

Ettekandja: komisjoni esimees Indrek Valner 

 

Istungi juhataja andis ettekandeks sõna haridus- ja kultuurikomisjoni esimehele. 

 

Indrek Valner: - haridus- ja kultuurikomisjoni koosolekuid on olnud kokku 16. Haridusteemadest 

on olnud oluline koolireform, mis on läbi viidud ja mida veel läbi viiakse. Ülejärgmisele 

koosolekule on plaanis kutsuda ka kooli direktor. Järgmisel koosolekul on arutelu 

kultuuripreemia ja kultuuri peapreemia kandidaatide üle. Varem oli üks kultuuripreemia. 

Komisjonis arvati, et võiks olla kaks liiki. Kultuuri peapreemia kandidaat on pikaajaline Tõrva 

vallaga seotud isik või kollektiiv. Kultuuripreemia eesmärk on tunnustada uusi tegijaid.  

Tulles tagasi hariduse juurde, sai eelmisel nädalal kuulatud haridusministri Kristina Kallase juttu 

meie koolireformist. Tahtsin rääkida Maidoga (Ruusmann), kuhu Riigikogu selle reformiga 

suuna võtab? Jaak Aaviksoo sõnul teeb Soome sama asja väiksema rahaga.  

Kultuur on nii lai valdkond. Kuulame üle kahe koosoleku Ilmari käest, et me ei käi kirik-

kammersaalis, kuid kui võtame lahti kultuurikalendri, ei ole ühtegi tühja nädalavahetust. Isegi sel 

nädalavahetusel on kirik-kammersaalis ja Tõrva koolis enamvähem samal kellaajal üritused.  

Kasutan siin aga juhust ja edastan Tõnis Järve teate. Taagepera kirik saab 350 aastaseks. Kirikul 

on suhted Soome sõprusvallaga, kes kinkis neile uue kirikukella. See ei ole veel üles pandud. 

Sisseõnnistamine on 9. juunil, mille järel saab kella üles panna. Kogudus peab aga koguma 

omaosaluse. Ka täna on võimalus seda toetada.  

 

Küsimused 

 

Ülle Juht: - kui suur on omaosaluse summa? 

Indrek Valner: - nad ütlesid, kuid kuna see toimus nii äkki, ei jäänud täpselt meelde.  

 

Allan Ilisson: - räägime, et kultuuri on nii palju, et iga ürituse jaoks ei jätku inimesi, aga mida 

arvad kui kõrtsihoonesse tehakse mitmesaja kohaline kontserdisaal, teatrisaal, kuidas me selle 

täidame? 

Indrek Valner: - meie miinustena on väga palju öeldud, et meil ei ole saali. Kui teeme saali, siis 

küsitakse, kas me suudame seda täita? Eks see ole näha, aga on kindlasti parem kui saal on. Et 

oleks võimalus korraldada kontserte, etendusi jne. Tegemist saab olema kogukonnakeskusega, 

kus saab korraldada ka näitusi.  

Maido Ruusmann: - omalt poolt ettepanek - haridus- ja kultuurikomisjon koos 

kogukonnakomisjoniga võtke see teema ja arutage kõrtsihoone sisuteemat, andke sisendit. Meil 

kõigil on mõistlik sel teemal kaasa mõelda ja kaasa rääkida. Tegemist on Tõrva valla jaoks 

olulise objektiga, mis saab loodetavasti volikogu üksmeele rahastuse osas, hindamiskomisjoni 

üksmeele toetuse eraldamise osas ja rahvapoolse toetuse, et see saaks tehtud. Kahtlemata on 

vajadus genereerida sinna tugev sisu.  

Allan Ilisson: - kas tõstaksite käe, kes on kõrtsihoone projekti põhjalikult üle vaadanud.  
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Maido Ruusmann: - üle poole. Et komisjoni esimees nimetas hariduse teemat ja minu nime, siis 

infoks, et oleme koos kolleegiga Otepäält ette valmistamas kutset Tõrva ja Otepää volikogu 

ühiseks väljasõiduks Toompeale ja üks kohtumine on mõeldud ka Kristina Kallasega.  

 

Arnold Looga: - kas Tõrva Gümnaasiumi kinnipanekut survestatakse? 

Maido Ruusmann: - meil survestamist ei ole. Tõrvat on toodud positiivseks näiteks lähtuvalt 

sellest, mis puudutab õpetajate piisavat olemasolu ja ka õpitulemuste head taset. Esimene 

järjekord on alla 40 õpilasega gümnaasiumite osas. Suund, et gümnaasiumid võetakse riigi 

hallata, on jäigalt paika pandud. Lähiperspektiivis sulgemissurvet tajunud ei ole. See sõltub meist 

kõigist, õpetajaskonnast, lastevanematest, õpilastest, mis tulevikus saab.  

 

Istungi juhataja tänas ettekandjat. 

 

Otsustati: võtta esitatud informatsioon teadmiseks. 

 

 

4. Vallavanema informatsioon 

Ettekandja: vallavanem Helen Elias 

 

Istungi juhataja andis ettekandeks sõna vallavanemale. 

 

Helen Elias: - informatsioon on ette saadetud ja seda ümber rääkima ei hakka. Tõstatatud 

teemadest, mis läbi käisid, oli viimane haridusteema. Muutsime sellest aastast 

vastuvõtutingimuste korda. Vastuvõtt on vestluspõhine. Potentsiaal on üle 50 õpilase, kes on 

üheksandat klassi lõpetamas ja võiksid gümnaasiumisse minna. Pluss sisutöö, et 

gümnaasiumiaste oleks lisaks kvaliteedile ka noortele atraktiivne. Selles osas käib aktiivne töö.  

Sotsiaalosakonna juhataja otsustas kokkuleppel lahkuda. Konkurss uue juhi leidmiseks oli tugev. 

Oli palju häid kandidaate ja oli, kelle vahel valida. Loodan, et inimene, kellele ettepanek sai 

tehtud, et talle kõik sobib ja ta asub võimalikult kiiresti tööle.  

Kohe, kell 18:00, on algamas näitus. Meie oma Tõrva poiss Taavi Niittee on kohal ja räägib 

juurde. Üleskutse on vaadata seda näitust ja seejärel olete väga oodatud lihtsalt liikuma, ei pea 

jooksma, et näidata noortele eeskuju. Kuigi tean, et noori on päris palju osalemas.  

 

Küsimused 

 

Indrek Valner: - on ettepanek, kui käisime Saue vallas, seal oli neli ekraani. Praegu vaatame kõik 

pingsalt üht ja on raske lugeda. Kas ei võiks kunagi olla rohkem? 

 

Romet Piller: - tulin siia Valgamaa kooliteatrite festivalilt ja on hea uudis - Tõrva noorteteater 

Hingevärvid võitis festivali ja läheb esindama maakonda vabariiklikule kooliteatrite festivalile.  

 

Allan Ilisson: - 21. september on „Maal elamise päev“. Seda on korraldatud viis aastat. Ei ole 

kuulnud, et Tõrva vallas selles suhtes midagi ette võetakse. Oleks võimalus tutvustada oma 

asutusi, ettevõtteid, kõike mis Tõrvas head on, et inimesi tuleks Tõrva juurde. Kui see 21. 

septembril toimub, peaks hakkama varsti ette valmistama.  

Helen Elias: - tean, et Tõrva vallast on osaletud, aga ettepanekuna on väga hea, et me ise omalt 

poolt jälgiks ja toetaks. Aitäh! 

 

Virgo Kosemets: - pool aastat tagasi tegime volikogus kogukonnakomisjoni. Üheks põhjuseks 

nimetati tookord külaliikumistele toetuste jagamise süsteemi väljatöötamist. Vaatasin, et I 

poolaastaks on vahendid eraldatud, reeglina 1500 €, aga pensionäride seltsile 2000 €, Ritsu 

Külaseltsile 2500 € ja Taageperale 4000 €. Kas see on uue komisjoni poolt välja töötatud 

ettepanek? 
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Helen Elias: - oleme praegu arutelude juures ja oleme põhimõtteliselt kokku leppinud, kuidas 

tingimusi uues korras looma hakata. Abivallavanemale on antud ülesanne, et ta jõuaks eelnõuga 

komisjoni ette. Need, mis on otsustatud, on lähtutud sellest, kus on olemas oma 

kogukonnakeskused (Hummulis ja Ritsus). Ritsus kultuuri osa meie struktuuris ei ole, seal on 

suurem rahastus ka kultuurisündmuste jaoks. Hummulis ja Riidajas on meil oma kultuurimaja ja 

raha on kultuurimaja eelarves, nendele on ürituste raha seal all. Enamus külaseltse toimetab valla 

pinnal, Taagepera mitte ja peab maksma kinni ka ruumide kulud.  

Ürituste loogika on projektide omaosalused, ürituste korraldamine ja üldised majandamise kulud.  

Maido Ruusmann: - omalt poolt toetan Virgo (Kosemets) öeldut, millest oleme pikalt volikogus 

rääkinud ja mis puudutab väga selge, kirja pandud reglemendi väljatöötamist, kus oleks 

arusaadavalt kirjas rahastamise loogika. Annaksin siit poolt sellele teemale hoogu juurde, et 

saaksime enne suvepuhkusele minekut selle asja ühele poole.  

 

Tarmo Tamm: - vaatasin kultuurikalendrit, kultuurimaja on selle koostanud ja aadress on 

Männiku tänav. Oli juttu, et tegelikult tuleb ta siia keskele. Kas see aadress on eksitav?  

Helen Elias: - juriidiliselt on praegu ikkagi Männiku 5. Seda muudetud ei ole.  

Tarmo Tamm: - tõstetakse siis, kui raha saadakse? 

Helen Elias: - jah, kas nimetame selle siis kultuurimajaks, kultuurikeskuseks? 

Maido Ruusmann: - sain aru, et küsimus oli, kus on meil kultuurimaja? 

Tarmo Tamm: - kui ma sealt vaatan, lähen seda Männiku tänavalt otsima.  

Helen Elias: - ruume saab rentida, aga sellist kultuurimaja meil praegu ei ole.  

 

Istungi juhataja tänas ettekandjat. 

 

Otsustati: võtta esitatud informatsioon teadmiseks.  

 

Istungi juhataja kuulutas istungi lõppenuks.  

 

 

(allkirjastatud digitaalselt)                                                                     (allkirjastatud digitaalselt) 

 

Maido Ruusmann             Eve Eisen 

volikogu esimees                                                                                   protokollija 


